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رییس دانشگاه سی و هفتمین گزارش ماهانه خود را در پایان 

با دانشجویان و  مهر 95 منتشر کرد و در گزارشی مکتوب 

همکاران سخن گفت.

متن کامل گزارش به شرح زیر است:

Á دانشگاهیان عزیز سلام
مهرماه برای همه ما نقطه شروع است و شروع معمولًا ترکیبی 

از شور، اضطراب، خوشحالی و نگرانی است؛ اما من بیشتر 

خوشحالم که فرصت خدمت به دانشگاه عزیزمان را 

دارم و ازآنجاکه نگرانی و اضطراب در کار اجرایی موضوعی 

روزمره است، خیلی به آن فکر نمی کنم. در مراسم آغاز سال 

تحصیلی در روز چهارم مهرماه همراه با اعضای هیئت رئیسه 

و رؤسای دانشکده ها میزبان دانشجویان عزیزی بودیم که با 

وارد  دانشگاه خود  به  قبل،  به سال های  نسبت  تأخیر  کمی 

شدند. ضمن اینکه بار دیگر ورود دانشجویان جدیدالورود را 

به دانشگاه علوم پزشکی تهران خیرمقدم می گویم و برای همه 

آرزوی موفقیت دارم، گزارش این ماه را به موضوعی اختصاص 

می دهم که علت خوشحالی من را روشن تر می کند.

Á »8 عضویت دانشگاه در پیهان »ام
روز چهارم مهرماه و پس از برگزاری مراسم آغاز سال تحصیلی 

همراه با آقای دکتر تکیان - دانشیار و معاون بین الملل دانشکده 

بهداشت- عازم پکن شدیم. هدف از این سفر شرکت در کنگره 

»همکاری های مشترک فرهنگستان های جهان« به دعوت دکتر 

دِتلِوگنتن )Detlev Ganten( یکی از دو رئیس این کنگره بود. 

دکتر گنتن یک استاد دانشگاه باسابقه در پزشکی مولکولی 

و از صاحب نظران به نام در پژوهش های پرفشاری خون در 

سطح جهان است که در تعدادی از دانشگاه های آلمان ازجمله 

دانشگاه هایدلبرگ صاحب کرسی است و در حال حاضر در 

دانشگاه چریته )Charite( برلین به عنوان بنیان گذار و رئیس 

ایشان به دنبال حضور  با  پیمان ام 8 فعالیت دارد. آشنایی 

شخصی سال گذشته دکتر تکیان در »مجمع جهانی سلامت« 

)World Health Summit( شروع شد. به دنبال این آشنایی 

و  بهداشت  دانشکده  تأسیس  سالگرد  پنجاهمین  مراسم  در 

اولین کنفرانس بین المللی »اهداف توسعه پایدار« از ایشان 

برای حضور به عنوان سخنران کلیدی دعوت شد که موردقبول 

قرار گرفت. زمان حضور پروفسور گنتن در ایران مصادف با 

مسابقات فوتبال نمادین جام جهانی کوچک در مرکز طبی 

کودکان بود و من در ملاقاتی که داشتیم از ایشان برای این 

برنامه هم دعوت کردم که با کمال مسرت پذیرفتند؛ البته این 

بیش ازحد انتظار من بود که فردی با سن حدود 75 سال این 

آمادگی را هم ازنظر روانی و هم ازنظر جسمی داشته باشد. 

در مذاکرات انجام شده در حضور چند تن از معاونین دانشگاه، 

دکتر گنتن ضمن معرفی پیمان ام 8 امکان بررسی عضویت 

گزارش مهرماه 95 رییس دانشگاه به 
دانشجویان، کارکنان و هیئت علمی

دکتر جعفریان: 
ایران چه کشوری 
خواهد شد اگر در 
تمام امور به واقع 
تابع قرآن و عترت 
باشیم



م

دانشگاه در آن را مطرح کرد البته با ذکر این نکته که 

کمیته اجرایی تصمیم گیرنده نهایی است.

پس از عزیمت ایشان از ایران در طی چند ماه مستندات لازم 

برای کمیته اجرایی پیمان ام 8 توسط دکتر تکیان ارسال شد و 

در همین زمان ایشان از من برای شرکت در کنگره همکاری های 

مشترک فرهنگستان های جهان که یکی از اعضای پیمان ام 

8 است دعوت کرد. دکتر تکیان هم در این کنگره به عنوان 

سخنران مدعو در موضوع بیماری های غیر واگیر و عوامل خطر 

تغذیه ای: تصویر ایران سخنرانی داشتند. دکتر گنتن معتقد 

بود حضور ما در این برنامه زمینه را برای عضویت در پیمان 

ام 8 فراهم می کند و نشان دهنده جدیت دانشگاه برای حضور 

در عرصه های بین المللی است. در جریان مکاتبات معلوم شد 

که من به عنوان عضو وابسته می توانم به نمایندگی از طرف 

فرهنگستان علوم پزشکی ایران درخواست عضویت در کمیته 

اجرایی این نهاد را مطرح کنم که اعلام آمادگی شد ولی از 

طرف مسئولان محترم فرهنگستان پیگیری نشد.

با هماهنگی انجام شده سفر ما با تقبل هزینه اقامت ما و بلیت 

پرواز  به عنوان سخنران مدعو قطعی شد.  تکیان  برای دکتر 

مستقیم هواپیمایی ماهان به پکن یکی از امتیازات این سفر 

بود که طولانی بودن آن را قابل تحمل می کرد. غروب یکشنبه 

پرواز کردیم و صبح دوشنبه وارد پکن شدیم. پکن شهر بسیار 

بزرگ و پرجمعیت با ترافیکی عجیب است که باعث می شود 

ما نسبت به وضعیت رانندگی در ایران امیدوار شویم. شاید 

خوب باشد توریست ها قبل از ورود به ایران توقف یک روزه ای 

در پکن داشته باشند تا نسبت به رانندگی هموطنان ما کمتر 

ایراد بگیرند اگرچه این موضوع در کشور ما هم واقعاً نیاز به 

یک بازنگری جدی دارد.

در جریان دو روز کنگره در همه جلسات حضور داشتیم و 

من در ملاقات خصوصی سران هیئت های حاضر در کنگره با 

معاون نخست وزیر و وزیر بهداشت و جوانان و خانواده چین نیز 

دعوت شدم. نگاه این خانم که در رأس بخش های عمدهای از 

امور رفاهی و اجتماعی چین است مترقی و هوشمندانه بود. 

و  واگیر  غیر  بیماری های  موضوع  در  تکیان  دکتر  سخنرانی 

عوامل خطر تغذیه ای بود که واقعاً ارزشمند و پرمحتوا بود و 

برای من به عنوان رئیس دانشگاه افتخارآمیز.

به علت زمان محدود سفر فرصت خیلی کوتاهی برای دیدن 

پکن وجود داشت و فقط توانستیم صبح خیلی زود روز آخر 

دیوار چین را که واقعاً یکی از عجایب دست ساخته بشر است 

با هواپیمایی ماهان  ایران  ببینیم. برای بازگشت سریع تر به 

مجبور بودیم بلیت جمعه شب را از شانگهای دیگر شهر بزرگ 

و مهم چین بگیریم چون اولین پرواز برگشت از پکن دو روز 

بعد بود؛ بنابراین فاصله 1300 کیلومتری این دو شهر را با 

قطار سریع السیر در 5 ساعت طی کردیم و با توقف کوتاهی 

در شانگهای به ایران برگشتیم. پرواز برگشت حدود 10 ساعت 

بود و البته خسته کننده.

که  بود  افرادی  با  متعدد  ملاقات  و  تماس  این سفر  رهاورد 

دانشگاه  برای  مناسب  پیگیری  در صورت  می تواند  یک  هر 

ارزش افزوده ایجاد کند. درعین حال به عده ای از اعضای پیمان 

ام 8 نیز معرفی شدیم. درعین حال مطلع شدیم که موضوع 

درخواست ما برای عضویت در پیمان ام 8 در اجلاس 10 روز 

بعد آن در برلین مطرح و به رأی گذاشته می شود و ما باید در 

این اجلاس به طور خلاصه نقاط قوت دانشگاه را معرفی کنیم.

Á )Alliance M8( 8 پیهان ام
پیمان ام 8 کنسرسیومی شامل دانشگاه ها و فرهنگستان های 

پیشرو جهان است که در جریان نشست مجمع جهانی سلامت 

)World Health Summit- WHS( در سال 2009 تشکیل 

آلمان قرار دارد.  پایتخت  برلین،  شد و دفتر مرکزی آن در 

مأموریت این پیمان بهبود ارتباطات میان دانشگاه های برتر 

جهان به منظور ارتقاء سلامت جهانی و ایفای نقش فعال در 

تهیه دستور کار مجامع به منظور تأثیرگذاری در تصمیمات 

سلامت دنیا است. اعضای این پیمان مهرماه هرسال مجمع 

جهانی سلامت را به مدت 3 روز و به عنوان پلتفرم عرضه ی 

این مهم در برلین برگزار می کنند.

هدف پیمان ام 8، ترجمان پژوهش های علوم سلامت و پزشکی 

در عالم خارج و در تعامل با سیاستمداران و اقتصاددانان از 

طریق هدایت این تلاش ها به اقدامات با هزینه فایده مناسب و 

تمرکز بر پیشگیری از بیماری ها؛ و با جهت گیری به چالش های 

دنیای جدید شامل تغییرات جمعیتی، بیماری های غیر واگیر، 

مهاجرت، شهرنشینی گسترده و تغییرات اقلیمی است. 23 

دانشگاه و فرهنگستان پیشرو از سراسر جهان ازجمله: دانشگاه 

جانزهاپکینزآمریکا، دانشگاه موناش استرالیا، دانشگاه کیوتو 
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ژاپن، دانشگاه ژنو، دانشگاه ملی سنگاپور، دانشگاه طب گرمسیری 

و بهداشت لندن )LSH TM(، دانشگاه سوربن پاریس، دانشگاه 

مونترآل کانادا، دانشگاه ملی تایوان، دانشگاه کوئیمبرا پرتغال، 

دانشگاه رم ایتالیا، دانشگاه ماکری اوگاندا و فرهنگستان علوم 

پزشکی چین عضو پیمان ام 8 هستند.

درست یک هفته پس از بازگشت از پکن مجدداً همراه با دکتر 

تکیان به دعوت دکتر گنتن به عنوان میهمان در اجلاس پیمان 

ام 8 و سخنران در مجمع جهانی سلامت عازم برلین شدیم. 

کلیه هزینه های این سفر توسط میزبان تقبل شده بود. همان طور 

که بیان شد مجمع جهانی سلامت فضایی برای حضور تصمیم 

سازان، سیاست گزاران، کارشناسان و مدیران طراز اول سلامت، 

اقتصاد سلامت، صنایع مرتبط با سلامت و سیاستمداران است و 

شاید به همین دلیل تحت حمایت صدراعظم آلمان در مجموعه 

وزارت خارجه این کشور در برلین برگزار می شود.

ساعت ورود ما به برلین 9 صبح روز یکشنبه 10 مهرماه بود و 

اجلاس پیمان ام 8 ساعت 10 شروع می شد. طبیعی است که 

رسیدن به موقع از کنترل ما خارج بود البته موضوع عضویت 

ما ششمین دستور اجلاس بود و لازم نبود از آغاز در جلسه 

باشیم. به سرعت از فرودگاه به هتل منتقل شدیم و چون اتاق 

ساعت 12 به ما تحویل می شد فقط توانستیم لباس عوض 

کنیم و با کوله باری از کتاب معرفی دانشگاه به محل اجلاس 

که در هتل دیگری به فاصله 10 دقیقه بود برویم. حدود 50 

نفر نمایندگان 23 عضو ام 8 در اجلاس حاضر بودند.

به محض استقرار مطلع شدیم که موضوع عضویت ما به دستور 

سوم منتقل شده و تقریباً 15 دقیقه پس از حضور، سالن برای 

معرفی دانشگاه در اختیار ما قرار گرفت. همین جا باید به تلاش 

فراوان همکاران برای تهیه معرفی دانشگاه که ساعت ها وقت 

گرفت اشاره کنم. با دقت دوستان به آنچه باید موردتوجه قرار 

گیرد، این یک معرفی کاملًا متفاوت با اسلایدهای رایج بود 

بخصوص که حدود 10 دقیقه فرصت به این کار اختصاص یافته 

بود و ما می بایست فقط به آنچه نشان دهنده عملکرد دانشگاه 

و بروندادهای آن است و ارزش افزوده دوجانبه عضویت دانشگاه 

در پیمان ام 8 می پرداختیم. بگذریم که پرواز ما خواب شب 

قبل را تقریباً از بین برده بود و باید در همین شرایط علاوه 

بر تمرکز روی نقاط مهم، به زبان انگلیسی و بدون یادداشت، 

روبه جمع و پشت به پرده اسلاید صحبت می کردم. لطف 

خداوند مثل سایر مراحل زندگی و کار شامل حال 

ما شد و آنچه لازم به ذکر بود در زمان تعیین شده و قبل 

از خسته شدن حضار بیان شد.

پـس ازآن چنـد سـؤال و جـواب کوتـاه و درخواسـت رئیـس 

جلسـه، دکتـر آنتـوان فلاهـال )Antoine Flahault( مدیـر 

انسـتیتوی سلامت جهانی و رئیس هیئت نمایندگی دانشگاه 

ژنـو، برای خروج ما از جلسـه و انجـام رأی گیری. چند دقیقه 

همـراه دکتـر تکیـان در راهـرو قـدم زدیـم و البتـه بـا توجه 

بـه فضـای جلسـه و سـؤالات مطـرح شـده تقریبـاً از نتیجه 

کار اطمینـان داشـتیم. بـا ورود مجـدد ما به سـالن، پذیرش 

دانشـگاه علوم پزشـکی تهران به عنوان نخسـتین و تنها عضو 

از منطقـه خاورمیانـه و شـمال آفریقـا و بیسـت و چهارمیـن 

عضـو در پیمـان ام 8 بـا اجمـاع و بـدون مخالـف اعلام شـد 

و مـن در چنـد جملـه کوتـاه از حضـار تشـکر کـردم و دکتر 

فلاهـال لگـوی ام 8 را روی کـت مـن نصـب کـرد؛ مانند هر 

مجموعـه غیردولتـی و غیرانتفاعـی این عضویـت هزینه هایی 

دارد کـه کامـلًا منطقـی و متناسـب با فرصت هایی اسـت که 

در اختیـار قـرار می گیرد.

عضویـت یـک دانشـگاه ایرانـی در یـک نهـاد غیردولتـی و 

غیرسیاسـی بین المللـی در ایـن سـطح در حـد اطـلاع مـن 

بی سـابقه اسـت. ایـن یـک فرصـت اسـتثنایی بـرای حضـور 

همـکاران مـا در عرصه هـای مختلف تصمیم سـازی و تنظیم 

دسـتور کار برای مجامع جهانی در موضوع سـلامت اسـت و 

البته بدون تردید نشـان دهنده پتانسـیل های فراوان دانشگاه 

و قابلیـت هماوردی آن با دانشـگاه های معتبـر دنیا. از طرفی 

حضور در مجامع سطح بالای علمی در حوزه سلامت فرصتی 

کم نظیـر بـرای برقـراری ارتباطـات بـا دانشـگاه های معتبر و 

صنایع وابسـته به سـلامت اسـت.

Á سخنرانى در مجهع ج3انى سلامت
 در جریان نشسـت مجمع جهانی سـلامت که از روز یکشنبه 

19 مهرماه آغاز شـد دکتر تکیان در کارگاه آموزش پزشـکی 

برنامه داشـت و گزارشی از مدرسه تابستانی آموزش بهداشت 

همـراه با کلیـپ کوتاهی ارائه داد که خیلـی جلب توجه کرد. 

دانشـجویانی از اسـترالیا، کانادا، سـوئیس، آلمان و سـنگاپور 

نیـز در ایـن کارگاه اقدامـات خـود را بیـان کردنـد. عصر روز 
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یکشـنبه هـم افتتاحیه رسـمی مجمـع با چندین سـخنرانی 

ازجملـه وزیـر بهداشـت آلمـان، وزیر امـور داخلی سـوئیس، 

معـاون دبیـر کل سـازمان جهانی بهداشـت در کنتـرل ایدز، 

مالاریا و سـل در سـالن اصلی برگزار شـد.

برنامه من روز دوشـنبه 20 مهرماه در پانل پوشـش همگانی 

سـلامت بـود. گزارش خلاصـه ای از روند اجـرای طرح تحول 

سـلامت در بخش بهداشـت و مدل تجربه شـده در دانشـگاه 

مـا بـود کـه تشـابه زیـادی با مـدل کشـوری فعلـی دارد. در 

ایـن پانـل وزیـر بهداشـت پرتغـال، معـاون شـرکت دارویـی 

فایـزر، وزیـر سـابق کار فیلیپیـن، مدیـر منطقـه ای سـازمان 

جهانـی بهداشـت در افریقـا و یکـی از مدیـران ارشـد وزارت 

اقتصـاد آلمان نیز شـرکت داشـتند و مدیریت پانـل بر عهده 

خانـم دکتـر ایلونـا کیکبوش، مدیـر مرکز سـلامت جهانی از 

مؤسسـه مطالعـات بین الملل و توسـعه از ژنـو و آقای مایکل 

ربـو )Michael Rabbow( بـود. در پایـان ایـن پانل به عنوان 

یـک ایرانـی بسـیار خوشـحال بـودم که ایران در سـه سـال 

گذشـته توانسته اسـت گام مهمی در توسـعه سلامت بردارد 

و بـه همیـن جهت من توانسـتم باافتخار گـزارش کوتاهی از 
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این گام عملی را ارائه کنم.

و  مهاجـران  موضـوع سـلامت  نیـز  مجمـع  بعـدی  برنامـه 

پناهنـدگان بـود کـه در آن نکات بسـیار قابل تأملـی از طرف 

دانمـارک،  سـابق  نخسـت وزیر  ماننـد  افـراد صاحب نظـری 

دبیـر کل کمیتـه بین الملل صلیب سـرخ و دبیر کل سـازمان 

بین المللـی مهاجـرت بیـان شـد.

در همیـن روز ضیافـت ناهـار خصوصـی با حضـور حدود 20 

نفـر از مقامات ارشـد حاضـر در مجمع بـه میزبانی دو رئیس 

مجمـع بـا موضوع »تکنولوژی و سـلامت« برگزار شـد. دکتر 

آنتـوان فلاهـال کـه بـه همـراه دکتر گنتـن ریاسـت مجمع 

2016 را بـر عهـده داشـتند، روز یکشـنبه از من خواسـت تا 

همـراه با سـه نفر دیگر چنـد دقیقه دراین بـاره صحبت کنم.

 ازجمله میهمانان حاضر در این نشست آقای یوکیا آمانو رئیس 

سازمان بین المللی انرژی اتمی، رئیس مجموعه دانشگاهی سوربن، 

وزیر بهداشت پرتغال، رئیس سازمان هوافضای آلمان، رئیس 

دانشکده بهداشت جانزهاپکینز، رئیس و مدیرعامل کمپانی 

فیلیپس، رئیس دانشگاه چریته برلین، رئیس کمپانی سانوفی و 

معاون کمپانی فایزر بودند. من بعد از دکتر کلاگ رئیس دانشکده 

بهداشت جانزهاپکینز و دکتر اهرنفروند )Ehrenfreund( رئیس 

سازمان هوافضای آلمان حدود 4 دقیقه صحبت کردم. 

برای آماده کردن این صحبت 4 دقیقه ای من و دکتر تکیان 

بیش از 2 ساعت وقت صرف کردیم و البته با توجه به شکل 

بحث  اصلی  نکته  یادداشت صحبت کردم.  بدون  جلسه من 

من نگاه دوگانه به موضع تکنولوژی در سلامت بود: ضرورت 

و کارآیی تکنولوژی روز برای من به عنوان یک جراح کبد و 

پیوند ازیک طرف و گرانی، نبود دسترسی و استفاده بی مورد 

یا بی فایده از آن از نگاه یک مسئول نظام سلامت از طرف 

دیگر. البته اشاره ظریفی هم در حاشیه بحث به وجود فقط 

دو دستگاه PET در کشور آنهم در چند ساله گذشته به علت 

تحریم ها کردم. بعد از صحبت من تضارب آراء خوبی رخ داد 

و بخصوص مدیران ارشد صنایع ناچار به دفاع از تکنولوژی 

شدند. در حاشیه جلسه مذاکره دوستانه ای با وزیر بهداشت 

پرتغال که کنار من نشسته بود داشتم. او هم دیدگاه مرا تأیید 

می کرد و برای سفر به ایران بسیار مشتاق بود.

نیز در سایر جلسات مجمع  دوشنبه عصر و سه شنبه صبح 

شرکت کردیم و ظهر برای برگشت عازم فرودگاه برلین شدیم 

تا روز عاشورا در ایران باشیم. یک ساعت پرواز تا فرانکفورت 

و 5 ساعت تا تهران. به علت فشردگی برنامه سفر این بار هم 

برلین، فیلم کوتاهی درباره  به جز دو ساعت که محل دیوار 

تاریخ آلمان و شهر برلین و ساختمان پارلمان فدرال آلمان را 
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به صورت گروهی به سرعت بازدید کردیم، زمانی برای 

دیدن این شهر بزرگ و تاریخی اروپا فراهم نشد.

Á جهع بندی
ایـن شـرح نسـبتاً مفصـل، خلاصه ای بـود ازآنچه حدود سـه 

هفتـه از وقـت مـن را در مهرمـاه بـه خـود اختصـاص داد و 

البتـه بـه نظر می رسـد ارزش این وقـت را داشـت. البته این 

وقـت فشـرده بـه دنبـال چندیـن مـاه پیگیری جـدی دکتر 

تکیـان و معاونـت بین الملل دانشـگاه بود. حواشـی بسـیاری 

از ایـن دو سـفر را می تـوان بیـان کـرد کـه از آن می گـذرم؛ 

فقـط مجـدداً تأکید می کنم راه ورود ما بـه عرصه رقابت های 

علمی و پیشـرفت کشـور حضور در عرصه هـای بین المللی با 

اعتمادبه نفـس، خودبـاوری در عین پرهیـز از خودبزرگ بینی 

و طـرح واقعیـات موجود اسـت. نـه باید خـود را بیش ازآنچه 

هسـتیم معرفـی کنیـم و نـه ذره ای کمتر. این مسـیر باعث 

می شـود دنیـا به تدریج ایـران را آن طور که هسـت بشناسـد 

و در آن زمـان کشـور مـا بـا ایـن سـابقه تاریخـی طولانی و 

درخشـان نقش خود را در عرصـه جهانی به خوبی ایفا خواهد 

کـرد. از طـرف دیگر ما نیز نقاط ضعـف خود را در این تعامل 

بهتـر خواهیـم شـناخت و قادر خواهیم شـد بـرای رفع آن ها 

از تجربیـات موفـق دنیـا اسـتفاده کنیـم. معنـی بین المللـی 

شـدن عمـل کردن به نسـخه های دیگـران نیسـت بلکه قرار 

گرفتن در معرض اسـتانداردهای جهانی سـلامت و اسـتفاده 

متناسـب بـا پس زمینه های اجتماعـی، اقتصـادی و فرهنگی 

کشـور اسـت و این وظیفه دانشـگاه است که هوشـیارانه این 

مسـیر را دنبال کند.

Á رویدادها
در هفتـه پایانـی مهرماه رویدادهای متعدد و مهمی داشـتیم 

کـه من در آن ها شـرکت داشـتم. روز جهانی غـذا و صبحانه 

سـالم در جلسـه کارگـروه سـلامت و امنیـت غذای اسـتان، 

بازدیـد کارشناسـان فدراسـیون جهانـی آمـوزش پزشـکی از 

برنامه آموزشـی پزشـکی 90، هفتمین کنگره دسـتاوردهای 

پژوهـش در دانـش پزشـکی یـادواره اسـتاد یلدا و بیسـت و 

هشـتمین کنگـره بیماری هـای کـودکان ایران.

در آخریــن پنجشــنبه ایــن مــاه یــک ملاقــات 2 ســاعته بــا 

کارشناســان فدراســیون جهانــی آمــوزش پزشــکی داشــتیم. 

نظــرات ایــن دو نفر کــه با دیدگاه مســتقل برنامــه را ارزیابی 

ــر لینســتر )متخصــص  ــود. دکت ــب ب ــیار جال ــد بس می کنن

جراحــی و ارزیــاب ارشــد بــا ملیــت انگلیســی( ضمــن بیــان 

کلــی برداشــت خــود از بازدیدهــا و نقــاط قــوت و ضعــف، 

ــات گفــت: »دانشــکده پزشــکی شــما  ــن ملاق ــار در ای دو ب

ــه  ــا اســت ک ــن دانشــکده های پزشــکی دنی ــی از بهتری یک

ــه  ــردی ک ــان ف ــه از زب ــن جمل ــده ام«. ای ــن تابه حــال دی م

تعــداد زیــادی دانشــکده را بــه نمایندگــی از معتبرترین نهاد 

بین المللــی در آمــوزش پزشــکی دیــده اســت بــه نظــر مــن 

بســیار قابل تأمل اســت و مایه افتخار دانشــگاه و دانشگاهیان. 

ــرای خوشــحالی مــن در  ایــن هــم دلیــل دیگــری اســت ب

مــاه آغازیــن ســال تحصیلــی جدیــد.

همیـن شـب در اختتامیـه هفتمین کنگره اسـتاد یلدا حاضر 

شـدم و زمانی که ایشـان و استاد بهادری روی سن در حالت 

نشسـته هدایـای برگزیـدگان جشـنواره را اهـدا می کردنـد، 

بسـیار به خـود بالیدم که اسـتوانه هایی مانند ایشـان در این 

دانشـگاه حضور دارند. همان جا از خداوند خواسـتم که سـایه 

بـزرگان را بر دانشـگاه و من مسـتدام بدارد.

Á سخن آخر
به  محرم  اول  دهه  عزاداری  ایام  مانند سال 92  هم  امسال 

استراحتی  از  رفت. پس  از دست  آن  مقدمات  و  علت سفر 

کوتاه توانستم در مجلس روز عاشورا شرکت کنم شاید جبران 

مافات شود. امیدوارم که برکات عزاداری حضرت سیدالشهدا 

اولیاء دین بوده  البته به شیوه ای که موردنظر  علیه السلام، 

است، شامل حال شیعیان جهان و بخصوص مردم ایران شود. 

به هرکجای دنیا که برویم یک نقص بزرگ را حس می کنیم 

و آن نبود آیین تشیع است که بدیل ندارد. اهل بیت پیامبر 

اکرم صلی الله علیه و آله و سلم که در کنار قرآن کریم دو 

ثقل هدایت بشریت هستند، در هیچ جای دنیا مانند کشور 

ما موردتوجه نیستند و ایران چه کشوری خواهد شد اگر ما 

در تمام امور به واقع تابع قرآن و عترت باشیم.

دکتر علی جعفریان
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